

Prof. Dr. Ulrich Hübner - *curriculum vitae*

Ulrich Hübner (1952), bis 1956 saarländischer, seitdem deutscher Staatsangehöriger: nach Abitur und Wehrdienst 1973-1979 Studium der Evangelischen Theologie, altorientalischer Sprachen und der Vorderasiatischen Archäologie in Mainz, Basel, Bethel und Tübingen. Mitarbeit an den Ausgrabungen auf dem *Tell as-Seba*^c und der *Ḥirbat al-Mšāš* im Negev (1974-1975) sowie auf dem *Tell al-ʿOrēme* (Kinneret) / Galiläa 1982-1985.

Wiss. Mitarbeiter für Altes Testament und Biblische Archäologie an der Ev.-Theologischen Fakultät der Universität Mainz 1979-1984, Lehrauftrag für Biblisches Hebräisch an der Kath.-Theologischen Fakultät der Universität Mainz 1980-1984. 1984-1986 Vikariat in Bad Kreuznach. 1986-1994 Wiss. Mitarbeiter bzw. Assistent für Altes Testament und Biblische Archäologie an der Theologischen Fakultät der Universität Heidelberg, dort 1991 Promotion mit einer Dissertation über "Die Ammoniter. Untersuchungen zur Geschichte, Kultur und Religion eines transjordanischen Volkes im 1. Jahrtausend v.Chr.", 1992 von der Akademie der Wissenschaften zu Göttingen mit dem Hanns-Lilje-Preis zur Förderung der theologischen Wissenschaft ausgezeichnet. 1998 Mitarbeit an Ausgrabungen in Gadara (*Umm Qais*) / Nordjordanien und 1999 Museumsarbeit in *Hamā* / Syrien. Von 1994 bis zu seinem Ruhestand 2017 Univ.-Prof. für Religionsgeschichte Israels und Archäologie Palästinas und Syriens und Direktor des Instituts für Alttestamentliche Wissenschaft und Biblische Archäologie an der Theologischen Fakultät der Christian-Albrechts-Universität zu Kiel; 2004-2006 Dekan der Fakultät. 1998-2012 Vorsitzender des *Deutschen Vereins zur Erforschung Palästinas*, seit 1998 Mitherausgeber der Buchreihe "Asien und Afrika" des Zentrums für asiatische und afrikanische Studien an der Universität Kiel. Von 1997 bzw. 2001 Kodirektor bzw. Direktor des Petra-Regional-Surveys in SüdJordanien; seit 2002 Leiter der Ausgrabungen einer frühbronzezeitlichen Siedlung auf Umm Saisabān, die auch nach der Emeritierung weitergeführt werden. Lebt seit 2017 in Mainz.

Ulrich Hübner was born in 1952 at Neunkirchen / Saar (Germany). After his military service he studied Theology, Ancient Oriental Languages, and Near Eastern Archaeology from 1973 until 1979 at the Universities of Mainz, Tübingen, Bielefeld (Germany), and Basel (Switzerland). In 1974 and 1975 he worked at the excavations of Tell as-Seba and Khirbat al-Mshash in the Negev.

After the Theological examination he was from 1979 to 1984 Assistant for Old Testament Studies and Biblical Archaeology at the University of Mainz. During the years 1982-1985 he worked as area supervisor at the excavations of Tell al-Oreime / Kinneret in Galilee. During the summer of 1983 he was a fellow of the *Deutsches Evangelisches Institut für Altertumswissenschaften des Heiligen Landes* at Amman. After two years as a vicar in Bad Kreuznach he was from 1986 to 1994 Assistant for Old Testament Studies and Biblical

Archaeology at the University of Heidelberg, from which he received his Dr. theol. in 1991. In 1992 the *Akademie der Wissenschaften* at Göttingen bestowed on Dr. Hübner its „Hanns-Lilje-Preis zur Förderung der theologischen Wissenschaft“ for his dissertation. 1994-2017 he was Professor of History of Ancient Israel's Religion and Archaeology of Syria-Palestine, and Director of the Institute for Old Testament Studies and Biblical Archaeology at the Faculty of Theology at the Christian-Albrechts-University of Kiel. 2004-2006 he was Dean of the Faculty of Theology. Since 1997-2000 he was working as Co-Director at archaeological surveys in the Petra-region in southern Jordan, since 2002 as Director, specially of the excavations at Umm Saisaban, an Early Bronze I-II village north of Petra. In 1998 he worked as field archaeologist at the excavations in Umm Qais / Gadara in northern Jordan and 1999 in the Archaeological Museum in Hama / Syria. He published several books and numerous articles on his main topics, history, archaeology, epigraphy, and numismatics of Ancient Palestine, including Israelite religion and Old Testament studies. 1998-2012 he was president of the „*Deutscher Verein zur Erforschung Palästinas*“ (*German Society for the Exploration of Palestine*), since 1998 co-editor of the monograph series "*Asien und Afrika*". 2017 he retired and is living in Mainz.